

Call for Presentations

Politics of Libraries V: “Intellectual Freedom and Democracy”

With Keynote Speaker Sam Popowich

March and April 2023

Online Speakers Series

The [American Library Association](#) defines Intellectual Freedom as “the right of every individual to both seek and receive information from all points of view without restriction” (2007). At the international level, Intellectual Freedom is protected under Article 19 of the [Universal Declaration of Human Rights](#). These principles are supported by the [Canadian Library Association](#) as providing “the interlocking freedoms to hold opinions and to seek, receive and impart information and ideas through any media and regardless of frontiers” (2015). In Canada, Intellectual Freedom is further protected under s. 2(b) of the [Canadian Charter of Rights and Freedoms](#).

Challenges to library collections and programs such as arbitrary and unconstitutional censorship of prison library materials; challenges to LGBTQIA2S+ materials, topics, and presenters; and the defunding of the Patmos Library in Jamestown, Michigan (one among several cases), as just a few examples, bring to light the politicization of information and its relationship to censorship. To this end, **Politics of Libraries V** (PoLV) seeks to generate a thoughtful discussion on libraries as non-neutral political institutions which can serve as tools to help or hinder democracy. **PoLV** recognizes that despite the field’s stated commitment to intellectual freedom, many librarians (especially those who work outside of academia) lack the intellectual freedom to voice criticisms of their own employer. Is intellectual freedom under attack? Is it a discursive scapegoat to avoid more substantive work towards equality? Is it the cornerstone of the profession or an illusory guise the field cloaks itself in to avoid facing deeper truths?

We invite practitioners, scholars, activists, students, and other members of the general public interested in library allied information services to submit proposals on the topic of Intellectual Freedom and Democracy in libraries.

Please submit proposals (not to exceed 400 words) for individual (40-minute presentations) and group/panel contributions using the [Presentation Proposal Form](#): **by midnight January 15, 2023**.

All submissions will undergo a double-blind peer review process undertaken by the conference organizers. Notification on the status of submissions will be made by February 1, 2023. Presentations will occur on Fridays at 12pm MST time in March

(beginning Mar. 18) and April, 2023 (last presentation Apr. 29, 2023). Please indicate any limitations on availability for these dates.

Politics of Libraries is happy to facilitate ongoing access to presentations by either accepting a recorded presentation followed by live discussion or recording of the live presentation to be included in the [Politics of Libraries Collection](#) in the University of Alberta's institutional archive (Educational and Research Archive) under a Creative Commons licence.

For information on PoL V and past Politics of Libraries events please see our website: <https://sites.google.com/view/politicsoflibraries/politicsoflib23?authuser=0>

.....

Demande de présentations

Politics of Libraries V: Intellectual Freedom and Democracy (Liberté intellectuelle et démocratie)

Mars et avril 2023

Série de conférenciers en ligne

L'[American Library Association](#) (la Société américaine des bibliothèques) définit la liberté intellectuelle comme étant « le droit de chaque individu de rechercher et de recevoir des informations de tous les points de vue sans restriction » (2007). Au niveau international, la liberté intellectuelle est protégée par l'article 19 de la [Déclaration universelle des droits de l'homme](#). L'[Association canadienne des bibliothèques](#) soutient ces principes qui fournissent « les libertés interdépendantes d'avoir des opinions et de rechercher, recevoir et communiquer des informations et des idées au travers de tout média et sans égard aux frontières » (2015). Au Canada, la liberté intellectuelle est en outre protégée par l'art. 2b) de la [Charte canadienne des droits et libertés](#).

Les contestations des collections et des programmes des bibliothèques, tel que la censure arbitraire et inconstitutionnelle des matériaux de bibliothèques dans les prisons; les contestations des matériaux, sujets et présentateurs LGBTQIA2S+; et le définancement de la Patmos Library à Jamestown, Michigan, pour ne citer que quelques exemples, mettent en lumière la politisation de l'information et sa relation avec la censure. À cette fin, **Politics of Libraries V (PoL V)** cherche à générer une discussion réfléchie sur les bibliothèques en tant qu'institutions politiques non-neutres qui peuvent servir d'outils pour aider ou entraver la démocratie. **PoL V** reconnaît que, malgré l'engagement déclaré du domaine en faveur de la liberté intellectuelle, de nombreux bibliothécaires (en particulier ceux qui travaillent en dehors du milieu

universitaire) n'ont pas la liberté intellectuelle de critiquer leur propre employeur. La liberté intellectuelle est-elle attaquée? Est-ce un bouc émissaire discursif qui permet d'éviter un travail plus considérable vers l'égalité? Est-ce la pierre angulaire de la profession ou une apparence illusoire dans laquelle le domaine se dissimule pour éviter d'affronter les vérités plus profondes?

Nous invitons les praticiens, spécialistes, militants, étudiants et autres membres du grand public intéressés par les services d'information associés aux bibliothèques à soumettre des propositions sur le thème de la liberté intellectuelle et de la démocratie dans les bibliothèques.

Veillez soumettre vos propositions (pas plus de 400 mots) pour les contributions individuelles (présentations de 40 minutes) ou de groupe en utilisant [ce Formulaire de Proposition de Présentation](#) avant **minuit le 15 janvier 2023**.

Toutes les soumissions subiront un processus d'évaluation par les pairs en double aveugle entrepris par les organisateurs de la conférence. Une annonce sur l'état des soumissions sera faite d'ici le 1er février 2023. Les présentations auront lieu les vendredis à 12h00 HNR au mois de mars (à partir du 17 mars) et au mois d'avril 2023 (dernière présentation le 28 avril 2023). Veuillez indiquer toute limitation de disponibilité entre ces dates.

Politics of Libraries est heureux de faciliter l'accès continu aux présentations soit en acceptant une présentation enregistrée suivie d'une discussion en direct, soit en enregistrant la présentation en direct pour l'inclure dans la [collection Politics of Libraries](#) dans les archives institutionnelles de l'Université de l'Alberta (Educational and Research Archive) sous une licence Creative Commons.

Pour plus d'informations sur PoL V et les événements passés de Politics of Libraries, veuillez consulter notre site Web :

<https://sites.google.com/view/politicsoflibraries/politicsoflib23?authuser=0>